
Wszystkim Mieszkańcom powiatu myszowskiego życzę,  
aby czas Świąt Bożego Narodzenia  

wypełniony był spokojem, miłością i odpoczynkiem,  
a nowy rok - mimo trwającej pademii - niech obdarzy nas tym,  

co najcenniejsze - zdrowiem!  
Dbajmy o siebie przez 365 dni!

Dariusz Lasecki

„ J E D Ź M Y  R A Z E M ”  B E Z  M Y S Z K O W A

- Związek docelowo będzie wypeł-
niał rolę organizatora publicznego 
transportu zbiorowego na liniach 
tworzących sieć komunikacyjną 
w powiatowo-gminnych przewozach 
pasażerskich na terenie działalności. 
Starosta Myszkowski oraz Wójtowie 
i Burmistrzowie gmin: Koziegłowy, 
Niegowa, Poraj i Żarki podejmują 
wspólną realizację zadań w zakresie 
organizacji publicznego transportu 
zbiorowego na terenie działalno-
ści - w formie związku powiatowo-
-gminnego – napisali pracownicy 
Starostwa Powiatowego w Myszkowie.

Powstanie związku poprzedzone 
było konsultacjami, podczas któ-
rych – jak zapewniają organizatorzy 
– wypracowano optymalną formułę. 
Po rejestracji oraz z dniem ogłosze-
nia Statutu, związek posiadał będzie 
osobowość prawną i będzie wyko-
nywał zadania publiczne we włas-

nym imieniu i na własną odpowie-
dzialność. Rejestracja związku po-
przedzona musi być szeregiem prac 
proceduralnych, m.in. przyjęciem 
przez Rady zainteresowanych Gmin 
i Powiatu uchwał o utworzeniu związ-
ku oraz przyjęcia statutu związku.

Trzeba podkreślić, Powiat Mysz-
kowski pozyskał dofinansowanie na 
zakup zeroemisyjnych autobusów. 
Pojazdy mają mieć częściowo lub 
całkowicie obniżoną podłogę, do-
datkowe miejsce dla osób niepełno-
sprawnych, min. 39 miejsc siedzą-
cych, klimatyzację dla pasażerów. 
Inwestycja poprawi jakość świadczo-
nych usług i ograniczy negatywny 
wpływ transportu środowisko. Doce-
lowo Powiat chce kupić 8 autobusów.

Zapytaliśmy burmistrza Myszko-
wa Włodzimierza Żaka, dlaczego 
miasto nie przystąpiło do związku?

Z inicjatywy Starosty Myszkowskiego Piotra Kołodziejczyka powiat i cztery gminy utworzyły Związek Powiatowo-Gminny „Jedźmy razem!”. To coś miarę dawnego PKS-u. 
Ma skomunikować ze sobą Koziegłowy, Żarki, Niegowę i Poraj. Myszkowa na liście nie ma, Włodzimierz Żak zastanawia się, czy dopłata do wozokilometra mu się opłaca.
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Wszystkim Mieszkańcom powiatu myszkowskiego 

życzę spokojnych, radosnych i rodzinnych  

Świąt Bożego Narodzenia.  

Niech ten wyjątkowy czas przyniesie nam  

odpoczynek i wytchnienie od trudów dnia codziennego

Mac ie j  P i ł ka

Radny Rady Powiatu w Myszkowie

N I E G O W A  Ś LA D E M  P O R A J A

CZY R E M B A K POWTÓ RZY S C E N A R I U S Z S TAC H E RY ?

R E K L A M A

W latach 2010-2018 w gminie Poraj 
naprawdę dużo się działo. Powstawa-
ły inwestycje drogowe, modernizo-
wano obiekty, budowano Orliki. Plan 
inwestycyjny był rozdmuchany do 
maksimum, oparty oczywiście tak-
że o pozyskiwane dofinansowania. 
Pieniędzy w kasie zaczęło brakować, 
więc zaciągano zobowiązania na zada-
nia, na które gminy nie było już stać. 
Jedna pożyczka, drugi kredyt, a końcu 
parabank. Przeinwestowanie skoń-
czyło się programem naprawczym. 

Podobny scenariusz rysuje się 
w Niegowie. Nie ma miesiąca, by 
Mariusz Rembak nie występował na 
zdjęciach z czekiem na inwestycje. 
Problem w tym, że włodarz w 2018 
roku przejął gminę z dużym zadłuże-
niem. Miał plan naprawienia finansów 
samorządu. Widać zmienił doradców, 
bo mająca już ponad 10 milionów dłu-
gów Niegowa (dane z listopada 2021 
r.), zadłuża się jeszcze bardziej. Tektu-
rowe czeki wymuszają na samorządzie 
zaciągniecie kolejnych zobowiązań. 

Już teraz Rembak przedłożył rad-
nym plan finansowy z ogromnym 
deficytem. Dochody gminy wójt za-
planował na poziomie 41 868 653 
zł, a wydatki na kwotę 44 880 670 zł. 
Różnica to 3 mln zł. Włodarz założył 
limity zaciąganych zobowiązań – bę-
dzie mógł wziąć kredyt lub pożyczkę 
w wysokości nawet 5 mln zł. Pyta-
nie, czy tekturowe czeki posła Trepki 
nie są wilczym biletem dla Remba-
ka albo niedźwiedzią przysługą dla 
mieszkańców. Może Trepka planuje 
start w wyborach wójta i dając gmi-
nie na ręce Rembaka drogie prezen-
ty, stawia samorząd nad przepaścią. 
Będzie chciał później grać jedyne-
go możliwego uzdrowiciela gminy.

Widać Mariusz Trepka pogodził się 
z tym, że bój o starostę z Piotrem 
Kołodziejczykiem przegrał – ten po-
kazał mu miejsce w szeregu. Teraz 
poseł wrócił do ojczyzny i wyglą-
da to tak, jakby próbował sterować 
wójtem w Niegowie. Kto, choć odro-
binę orientuje się w gminnej poli-
tyce, wie, że pewne ruchy nijak do 
Rembaka nie pasują. Wójt, chcąc nie 
chcąc – postawiony ścianą, uśmiecha 
się z tekturą w ręce. Oby przygoda 
z kartonami nie skończyła się jak 
w przypadku Hanki - bohaterki seria-
lu „M jak miłość”. Wówczas żadnego 
z nich w polityce nie zobaczymy.

Trzeba jeszcze zauważyć, że gdy 
Mariusz Trepka knuje jak zakneb-
lować mediom „usta”, inni politycy 
ciężko pracując, walczą o uznanie 
wyborców, co może przechylić sza-
lę zwycięstwa na ich stronę. Przy-
kładem jest Monika Fajer, która po-
litykiem nie jest, a już znana jest 
z aktywnego działania. W dodatku 
żadne media jej nie przeszkadzają, 
dla wszystkich znajduje uznanie. 18 
grudnia 2021 r. mieliśmy zaszczyt 
wziąć udział w inauguracji Fundacji 
Monika Fajer Zawsze z Ludźmi, na 
której zapowiedziała aktywną pracę 
na rzecz potrzebujących. Jak sama 
mówi: człowiek jest najważniejszy.

Co Trepka zainaugurował? Może 
podpowiedzą nam nasi Czytelnicy?

Lata pracy Europoseł Jadwigi Wiś-
niewskiej ,  budowanie zaufania 
publicznego i kapitału społecznego 
poskutkowało świetnymi wynikami, 
także w gminie Niegowa. Problem 
w tym, że eurodeputowanej na gałę-
zi partyjnej wyrosła jemioła. Mariusz 
Trepka wysysa z PiS-u to, co mu do 

przetrwania potrzebne, stawiając in-
teres prywatny wyżej niż dobro spo-
łeczne. Parlamentarzysta zapomina, 
że jest – jak wyjaśnił to świetnie Kuba 
Wojewódzki – naszym pracownikiem, 
to my, obywatele płacimy mu wyna-
grodzenie. Wszystko wskazuje na 
to, że w 2023 roku Mariusz Trepka 
może zostać przez „pracodawców” 
zwolniony. Gdzie wtedy wróci? Do 
szpitala rządzonego przez – jak to 
ich sam nazywa – „komunistów”. Jest 
w Czeladzi zatrudniony na stanowi-
sku, którego pewnie sam nie pamię-
ta. Przebywa na urlopie bezpłatnym.

Katarzyna Kieras

Łukasz Stachera przez kilka lat doprowadził finanse Gminy Poraj na skraj upadku. Samorząd opierał 
swój budżet na programie naprawczym. Ograniczone wydatki bieżące i żadnych ważnych dla miesz-
kańców inwestycji – tak skończyło się przeinwestowanie ówczesnego wójta. Podobnie sprawa za-
czyna wyglądać w Niegowie. Wójcie Rembaku nie „treptaj” tą drogą, zmień ekspertów od doradzania!
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Drodzy Mieszkańcy gminy Poraj,

z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia 

życzę, aby ten wyjątkowy czas był pełen wiary nadziei i miłości. 

Niech te świąteczne chwile przyniosą spokój, radość i nadzieję na lepsze jutro

Tomasz Brymora

J A N Ó W  T Y M C Z A S O W O  B E Z  P O D W Y Ż E K

R E K L A M A

Skromne diety mają janowscy rajco-
wie i mimo możliwości, które stworzył 
im ustawodawca, nie zdecydowali się 
na podniesienie miesięcznego ekwi-
walentu. Wysokość zryczałtowanej 
miesięcznej diety dla Przewodni-
czącego Rady Gminy wynosi 1 300 
zł, dla Wiceprzewodniczącego Rady 
Gminy - 900 zł, dla Przewodniczące-
go Komisji Stałej i Komisji Rewizyjnej 
- 800 zł, a dla pozostałych radnych 
- 700 zł. O ile brak podwyżek diet 
to nie problem, najniższego pułapu 
w tym przypadku nie określono. Rad-
ni Gminy Janów nie wyrazili zgody na 
podwyżkę wynagrodzenia dla wójta 
Edwarda Moskalika. Postępując w ten 
sposób, rajcowie mogą narazić się na 

sprawę w sądzie administracyjnym 
lub powszechnym. Takie działanie 
interpretowane może być jako bez-
czynność organów stanowiących. 
W konsekwencji gmina może ponieść 
niepotrzebne koszty. Pozostawienie 
wynagrodzenia włodarza na pozio-
mie niezgodnym z nowymi przepi-
sami jest sprawą z góry przegraną. 
Rajcowie, choć nie zdecydowali się 
na propozycję Moskalika, który chciał 
zarabiać ponad 15 tys. zł, a nie jak do 
tej pory ponad 8, będą musieli jeszcze 
raz pochylić się nad ustaleniem mie-
sięcznej pensji wójta. Im dłużej będą 
się zastanawiać, tym większe wyrów-
nanie z czasem otrzyma Moskalik. (kk)

Foto: Paweł Gąsiorski

R a d n i  G m i n y  J a n ów  o d w a ż n i e  p o d e s z l i  d o  z m i a n  w  za k re s i e  w z ro s t u  w y n a g ro d ze n i a  d l a  wó j t a  o ra z  d i e t .  Po d w y że k  c hw i l owo  n i e  b ę d z i e .
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„ J E D Ź M Y  R A Z E M ”  B E Z  M Y S Z K O W A
- Nim przystąpi się do jakiegokol-

wiek przedsięwzięcia, to pierwszym 
krokiem winno być pytanie „Na ile 
jest to dla nas opłacalne i jakie kosz-
ty z tego tytułu poniesiemy?”. Gmina 
Myszków od lat posiada własny trans-
port miejski, który stanowi znaczny 
wydatek w budżecie miasta. Poprzez 
linię kolejową mamy również połą-
czenie z Porajem i Żarkami Letnisko. 
Żarki, Koziegłowy, Niegowę obsłu-
gują prywatni przewoźnicy. Nie jest 
niczym dziwnym, że w odpowiedzial-
ności za finanse publiczne, Burmistrz 
Włodzimierz Żak poprosił inicjatorów 
przedsięwzięcia o kalkulację kosztów 
i rolę Myszkowa w tym przedsięwzię-
ciu. Ważne zatem będą odpowiedzi 
na pytania: ile linii miejskich uda się 
objąć transportem powiatowym?, czy 
linie powiatowe zachowają częstotli-
wość zatrzymywania się na każdym 
przystanku miejskim?, jaki dodatkowy 
koszt z tytułu funkcjonowania komu-
nikacji powiatowej poniesie miasto?, 

iloma autobusami będzie dysponował 
związek?, czy w przyszłości związek 
będzie otrzymywał dofinansowanie, 
czy też koszty utrzymania transportu 
spadną na gminy?. Dopiero analiza 
tych danych pokaże, czy udział Mysz-
kowa w związku, zaspokoi oczekiwa-
nia mieszkańców, a łączny progno-
zowany koszt obu komunikacji, da 
odpowiedź dotyczącą przystąpienia 
Myszkowa do Związku Powiatowego-
-Gminnego „Jedźmy razem”. Analizu-
jąc odpowiedzi na powyższe pytania, 
najważniejszym pozostanie dobro 
i komfort jazdy po mieście miesz-
kańca Myszkowa oraz finanse miasta 
– odpowiedziała w imieniu W. Żaka 
Małgorzata Kitala-Miroszewska, rzecz-
niczka myszkowskiego magistratu.

Jedyne pytanie,  które nasuwa 
s ię  po  przeczytaniu  wypowie -
dzi włodarza to, czy dopłata ok. 
3 zł do wozokilometra naprawdę 
się samorządowi nie opłaca? (kk)

d o k .  z  s .  1

D L A  R E M B A K A  W I Ę C E J  N I Ż  D L A  Ż A K A

W  L E L O W I E  P O D W Y Ż K I  Z  U M I A R E M

Krzysztof Molenda już nie bę-
dzie zarabiał 10 180 zł miesięcz-
nie, jego wynagrodzenie, dzięki 
zmianie  prawa i  przychylności 
radnych, wzrośnie do 17 523 zł.  
W ł o d a r z  o t r z y m a ł  t a k ż e  w y -
równanie pensj i  od 1 sierpnia.

Lelowscy rajcowie zdecydowa-

li także o podniesieniu sobie od 1 
stycznia 2022 roku diet. Przewod-
niczący Rady Gminy Lelów od no-
wego roku otrzyma 1 631,95 zł 
miesięcznie (podwyżka o 631,95 
zł), wiceprzewodniczący i przewod-
niczący komisji stałych otrzymają 
502,49 zł więcej, czyli 1 202,49 zł,  

pozostal i  radni  otrzymają wię-
cej o 423,65 zł, czyli 1 073,65 zł 
miesięcznie. Kwoty te będą mo-
gły zwiększać się lub zmniejszać 
w związku ze zmianami kwoty ba-
zowej, która wynosi 4 294,61 zł.  
R a d n i  w y n a g r o d z e n i e  w ó j t a 
i diety określili procentowo. (kk)

R a d n i  R a d y  G m i n y  L e l ó w  n i e  z d e c y d o w a l i  s i ę  n a  m a k s y m a l -
n e  p o d n i e s i e n i e  w y n a g r o d ze n i a  w ó j t o w i .  N i e  w y w i n d o w a l i  r ó w n i eż  s w o i c h  d i e t .

R E K L A M A

ZAMÓW

REKLAMĘ

660 47 63 85

Wracamy do tematu pieniędzy wy-
płacanych niegowskim samorządow-
com. W poprzednim wydaniu DEMO-
KRATYCZNEJ nie mogliśmy przedsta-
wić Państwu informacji na ten temat, 
bowiem uchwały podejmowane przez 
Radę Gminy Niegowa zamieszczane 
są w Biuletynie Informacji Publicz-
nej z opóźnieniem. W świątecznym 
numerze serwujemy zmiany, jakie 
zafundowali sobie i wójtowi rajco-
wie. 25 listopada radni Rady Gminy 
Niegowa ustalili nowe wysokości diet 
(z wyrównaniem od sierpnia). Prze-
wodnicząca Zofia Kasznia miesięcz-
nie otrzymywać będzie od tamtego 
momentu 1 700 zł, wiceprzewodni-
czący – Artur Sokół i Józef Gromada 
– 1 500 zł. Dokładnie tyle samo do-
stawać będą przewodniczący stałych 
komisji. Szeregowi radni będą mieć 
1 300 zł. Przedstawienie ku uciesze 

wyborców zaprezentowali trzej radni: 
Marian Wójcik, Daniel Piedo i Mateusz 
Nocuń, zwany Kapitanem Szogunem. 
Muszkieterowie - po pierwsze - sprze-
ciwili się zmianom sugerowanym 
przez rząd Prawa i Sprawiedliwości, 
z którym - w bliższy lub dalszy spo-
sób - są związani, po drugie - sprze-
ciwili się, bo doskonale wiedzieli, że 
podwyżkę dostaną rękoma reszty.

Podczas listopadowej sesji rada 
ustaliła również wynagrodzenie 
wójtowi. Mariusz Rembak otrzymy-
wał będzie 19 015 zł, na tę kwo-
tę składa się: wynagrodzenie za-
sadnicze w wysokości 10 250 zł,  
dodatek funkcyjny w wysokości  
2 800 zł, dodatek specjalny to kwo-
ta 3 915 zł oraz dodatek wysługę lat 
w maksymalnej wysokości 2 050 zł.  

To nie koniec podwyżek. Tym razem 
samorządowcy zadbali o mieszkań-
ców. Na kolejnej sesji podniesione 
zostały opłaty za gospodarowanie 
odpadami. Od pierwszego stycz-
nia mieszkańcy gminy Niegowa 
za odpady zapłacą miesięcznie:

- 25 zł od mieszkańca, jeśli odpady 
zbierane i odbierane są w sposób se-
lektywny,

- 23,50 zł od mieszkańca (w nieru-
chomościach zamieszkiwanych przez 
ponad 5 osób), jeśli odpady zbierane 
i odbierane są w sposób selektywny,

- 75 zł od mieszkańca, jeśli odpady 
nie są segregowane,

- 70 zł od mieszkańca (w nierucho-
mościach zamieszkiwanych przez po-
nad 5 osób), jeśli odpady nie są segre-
gowane. (kk)

Wójtowi Mariuszowi Rembakowi wynagrodzenia pozazdrościć może nawet Włodzimierz Żak. Wójt pięciotysięcznej gminy otrzymał dzięki podwyż-
ce rządu Prawa i Sprawiedliwości i przychylności radnych wyższe wynagrodzenie od niejednego burmistrza czy prezydenta. Pensja Wójta Gminy Niego-
wa wynosi 19 015 zł. Włodarz dostał też wyrównanie od sierpnia. Nie zapomniano również o mieszkańcach, zaserwowano im podwyżki za wywóz odpadów.
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Szanowni Mieszkańcy gminy Żarki,
życzę Państwu radosnych i pełnych nadziei  

Świąt Bożego Narodzenia oraz Szczęśliwego nowego roku! 
Niech pogoda ducha i pozytywna energia towarzyszą 

Państwu każdego dnia, a chwile spędzone przy świątecznym 
stole przyniosą wytchnienie od codziennych obowiązków

Jakub Grabowski
Zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Żarki

T R U D N E  S P R A W Y  –  O D C I N E K  „ S Z O G U N ”
Dziewięciu strażaków oglądało swojego przełożonego w akcji. I to takiej rodem z „Trudnych Spraw”. Podczas gdy Kapitan Szogun 24 listopada przy ulicy Stawowej w Myszkowie 

ratował swój honor, na ratunek małżonce komendanta ruszyli jego podwładni, policjanci i specjalistyczny zespół ratownictwa medycznego. Kobieta miała zostać wypchnięta przez 
nieznanego kierowcę z BMW – tak brzmiał pierwszy scenariusz tej historii. Podrasowany, żona Mateusza Nocunia prostu z pojazdu wysiadała i się potknęła. Długo nie mogliśmy 
z Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Myszkowie uzyskać informacji: co miejscu zdarzenia robił Mateusz Nocuń, skoro to nie z jego auta wysiadała małżonka.

Z relacji świadków wynika, że 24 li-
stopada w Myszkowie przy ulicy Sta-
wowej rozegrał się dramat, choć dla 
obserwatorów sceny były zabawne. 
Straż, pogotowie, policja przybyli ra-
tować kobietę, którą miał potrącić sa-
mochód. Równo z służbami na miejsce 
przyjechał Mateusz Nocuń – Zastępca 
Komendanta Powiatowego Państwo-
wej Straży Pożarnej w Myszkowie, 
choć do zdarzenia zadysponowany 
nie został. Komendanci do akcji prostu 
nie jeżdżą. Oczom świadków ukazała 
się scena jak z programów emitowa-
nych w Polsacie czy TVN-ie. Z relacji 
obserwatorów wynikało, że wściekły 
Szogun chciał przebijać opony w au-
tach, ale nie umiał tego zrobić. na po-
twierdzenie udziału Mateusza Nocu-
nia w akcji długo musieliśmy czekać, 
a nawet musieliśmy Komendanta upo-
minać. Wszystko próbowano przemil-
czeć. Redakcja nie czekając na odpo-
wiedzi strażaków, uzyskała informacje 
od pogotowia ratunkowego i z policji.

- W Systemie Wspomagania Dowo-
dzenia Państwowego Ratownictwa 
Medycznego mamy odnotowane 
zgłoszenie w Myszkowie ul. Stawowa 
4c o godz. 15.17. Zgłoszenie wpłynę-
ło na nr alarmowy 112. Do zdarzenia 
zostały zadysponowane służby: Spe-
cjalistyczny Zespół Ratownictwa Me-
dycznego, PSP oraz Policja. Wezwanie 
dotyczyło potrącenia człowieka przez 
samochód osobowy, świadek nie wi-
dział zdarzenia, a sprawca prawdopo-
dobnie oddalił się z miejsca zdarzenia, 
osoba poszkodowana przytomna, od-
dychająca – poinformował Piotr Szwe-
dziński Zastępca Dyrektora ds. Ratow-
nictwa Medycznego SPZOZ Rejonowe 
Pogotowie Ratunkowe w Sosnowcu.

Nieco więcej na temat interwen-
cji napisali funkcjonariusze policji. 
- Policjanci z Komendy Powiatowej 
Policji w Myszkowie interwenio-
wali w Myszkowie przy ulicy Sta-
wowej w związku ze zgłoszeniem 
osoby postronnej, która poinfor-
mowała, że doszło do potrącenia 

człowieka. Z relacji zgłaszającego 
wynikało, że pojazd, który potrącił 
kobietę, oddalił się z miejsca zda-
rzenia – wyjaśnia asp. sztab. Barbara 
Poznańska, rzecznik KPP Myszków.

-  Po przybyciu na miejsce interwen-
cji policjanci z Ogniwa Patrolpowo-
-Interwencyjnego zastali kobietę 
i jej męża. Dyżurny myszkowskiej 
komendy skierował również patrol 
policjantów z Wydziału Ruchu Dro-
gowego. Jak się okazało, nie doszło 
do żadnego zdarzenia drogowego. 
Z ustaleń mundurowych wynika, że 
kobieta wysiadając z samochodu, 
przewróciła się, a następnie kierow-
ca tego auta odjechał w nieznanym 
kierunku. Nie doszło do kontaktu sa-

mochodu z osobą. Na miejscu kobieta 
zbadana przez załogę pogotowia nie 
wymagała hospitalizacji. Policjanci 
nie potwierdzili zgłoszenia potrącenia 
osoby - odstąpiono od dalszych czyn-
ności – dodaje asp. sztab. Poznańska.

Najtrudniej informacje na temat 
zdarzenia pozyskiwaliśmy z Komen-
dy Powiatowej Państwowej Straży 
Pożarnej w Myszkowie, w której to 
zastępcą komendanta jest Kapi-
tan Szogun. Na połowę pytań nie 
mogliśmy uzyskać odpowiedzi . 
Dziwnym trafem, o interwencji, do 
której zadysponowano dwa zastę-
py, nie napisano w cotygodniowym 
zestawieniu. Świadkowie zdarze-
nia ze stuprocentową pewnością 
wskazywali  obecność Nocunia.

- Komenda Powiatowa PSP w Mysz-
kowie w dniu 24 listopada o godz. 
15:17 otrzymała zgłoszenie o potrą-
ceniu osoby przez samochód oso-
bowy w miejscowości Myszków, ul. 
Stawowa. Stanowisko kierowania 

zgodnie z procedurą zadysponowało 
na miejsce zdarzenia 2 zastępy PSP 
(tj. 9 strażaków). Po dojeździe na 
miejsce zdarzenia i przeprowadzo-
nym rozpoznaniu ustalono, nie do-
szło do zdarzenia opisanego w zgło-
szeniu, brak osób poszkodowanych. 
Na miejscu zdarzenia obecna była 
Policja oraz Zespół Ratownictwa Me-
dycznego. W związku z niepotwier-
dzeniem zgłoszenia oraz brakiem 
konieczności podjęcia działań przez 
strażaków, zastępy SP powróciły do 
bazy. W dniu 24 listopada zastęp-

ca Komendanta Powiatowego PSP 
w Myszkowie przebywał na urlopie 
– odpowiedział kpt. Norbert Wiktor 
oficer prasowy KP PSP Myszków. Pięć 
pytań pominięto, a dotyczyły prze-
de wszystkim potwierdzenia udziału 
w zdarzeniu zastępcy komendanta.

Zapytaliśmy ponownie: Kto był zgła-
szającym? Czy zastępca Komendanta 
PSP Myszków uczestniczył w inter-
wencji 24 listopada 2021 r. w Mysz-
kowie przy ul. Stawowej? Jeżeli tak, 
to jaki miało to charakter służbowy 
czy prywatny? Czy to prawda, że był 
agresywny? Czy Mateusz Nocuń pró-
bował przebijać opony w samocho-
dach biorących udział w zdarzeniu?

Po długim zastanowieniu, wielu 
konsultacjach i zapewne ze zgodą 
Nocunia otrzymaliśmy odpowiedź: 
- W imieniu Komendanta Powiato-
wego PSP w Myszkowie przesyłam 
odpowiedzi. KP PSP w Myszkowie 
zostało powiadomione o potrąceniu 
osoby poszkodowanej przez WCPR, 
zgłaszającym zdarzenie była osoba 
postronna. W dniu 24 listopada 2021 
r. Zastępca Komendanta Powiatowe-
go PSP w Myszkowie przebywał na 
urlopie. Jego obecność na miejscu 
zdarzenia miała charakter prywatny 
– wyjaśnił oficer prasowy. Na pytania 
o zachowanie Nocunia odpowiedział 
„Nie posiadamy wiedzy na ten temat”.

Z naszych ustaleń wynika, że Mate-
usz Nocuń nie został wylegitymowany 
przez służby, jego nazwisko nie poja-
wia się też w powyższych wypowie-
dziach, a ze stuprocentową pewnością 
możemy napisać, że na miejscu był. 
Policja pisze enigmatycznie o „mężu”. 
To Nocuń, któremu najwyraźniej przy-
sługuje jakiś immunitet. O udziale za-
stępcy komendanta PSP w Myszkowie 
i jednocześnie niegowskiego radne-
go, który startował z list PiS, w notat-
kach z interwencji pisać nie wolno?

Katarzyna Kieras

R E K L A M A
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U r o c z y s t o ś ć  o d b y ł a  s i ę 
w częstochowskim Muzeum Mo-
net  i  Medal i  Jana  Pawła  I I .  Za -
nim oficjalnie przecięto wstęgę, 
pod adresem Moniki Fajer padło 
w i e l e  p o d n i o s ł yc h  s ł ów.  W  t e j 
wy jątkowej  chwil i  towarzyszy -

l i  j e j  p r z e d s t a w i c i e l e  d u c h o -
wieństwa, politycy,  mundurowi, 
leśnicy,  samorządowcy,  przed -
s t aw i c i e l e  b i z n e s u .  N i e  m og ł o 
z a b r a k n ą ć  M i n i s t r a  M i c h a ł a 
Wo s i a ,  a  M i n i s t e r  S p r a w i e d l i -
w o ś c i  i  P r o k u r a t o r  G e n e r a l n y 

– Zbigniew Ziobro skierował do 
P reze s  Fa j e r  l i s t  g ra t u l a c y j n y. 

C e l e m  n o w e j  f u n d a c j i  b ę -
d z i e  o r g a n i zo w a n i e ,  w s p i e r a -
n i e  i  r e a l i z o w a n i e  p r z e d s i ę -
w z i ę ć  z w i ą z a n yc h  z  roz wo j e m 

e d u k a c j i ,  o c h ro n y  ś ro d ow i s k a 
i  z d r o w i a  o r a z  u p o w s z e c h -
n i a n i a  k u l t u r y  f i z y c z n e j . 

P ierwszym przedsięwzięc iem 
f u n d a c j i  by ł a  p r ze p row a d zo n a 
podczas uroczystości licytacja na 

zakup podjazdu dla wózka inwa-
lidzkiego dla braci Pawła Pastu-
szaka oraz Dominika Góry.  (kk)

A d r e s  e - m a i l  d o  F u n d a c j i :  
fundacja@mfzawszezludzmi .pl

FUNDACJA „MONIKA FAJER ZAWSZE Z LUDŹMI” WYSTARTOWAŁA
18 grudnia zainaugurowała działalność Fundacja „Monika Fajer Zawsze z Ludźmi”. Częstochowska działaczka znana jest z pomagania najbardziej potrzebującym. O jej akcjach pisa-

liśmy już wielokrotnie. W minioną sobotę byliśmy świadkami powstania pięknego dzieła, do którego – jak mówi inicjatorka – scenariusz pisał będzie Pan Bóg. 

Już raz trzeci radna Rady Miasta 
i Gminy Blachownia Renata Kolman, 
wykorzystując własne pieniądze i dobrą 
wolę ludzi o wielkich sercach zorgani-
zowała dla dzieci z Blachowni Mikołajki. 
Prezenty otrzymali także podopiecz-
ni tamtejszej placówki opiekuńczej.

Rzadko zamieszczamy w DEMOKRA-
TYCZNEJ artykuły spoza obszaru kol-
portowania gazety. Temat poruszony 
w tym artykule winien być przykładem 
dla wszystkich radnych, także z nasze-
go powiatu. Radna Rady Miasta i Gmi-
ny Blachownia z własnych środków 
zorganizowała dla małych mieszkań-
ców gminy Mikołajki. Dzieci, które 5 
grudnia odwiedziły Bistro w Galerii 
w Blachowni, otrzymały od Świętego 
paczkę. Do akcji włączyła się tegorocz-
na Miss Polonia Natalia Gryglewska.

- Kochani! To były już 3 Mikołajki, 
które miałam zaszczyt zorganizować 
dla dzieci z naszej Gminy Blachownia. 
Podziękowania szczególne kieruję Wam 
drodzy Mieszkańcy, za tak liczne przy-

bycie, co tylko utwierdza w przekona-
niu o słuszności idei. Wydarzenie nie 
udałoby się, gdyby nie pomoc, napraw-
dę licznego grona ludzi o wielkim ser-
cu! Należą im się olbrzymie podzięko-
wania, za każdą formę wsparcia tej ini-
cjatywy, której celem było sprawienie 
radości najmniejszym, jak i również tym 
większym Mieszkańcom i Mieszkankom 
Gminy. Szczególne podziękowania kie-
ruje do Pani Natalii Gryglewskiej - Miss 
Polonii 2020/21, która zechciała od-
wiedzić naszą Gminę oraz wsparła moją 
akcję, fundując dzieciakom z placówki 
kosmetyki, no i oczywiście Św. Mikoła-
jowi. O oprawę muzyczną zadbali mło-
dzi ludzie, którzy są niesamowici, to ze-
spół The Clutches. Jest wiele osób, któ-
re chciały pozostać anonimowe... – pod-
sumowała akcję radna Renata Kolman.

A nam pozostaje napisać jedynie, 
że Blachowni zazdrościmy takich 
radnych. (kk), foto: Renata Kolman

R A D N A  P O M O C N I K I E M  M I K O Ł A J A
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Rodzice chłopca otrzymali kilka-
dziesiąt worków nakrętek. To efekt 
akcji zorganizowanej przez Stowarzy-
szenie, do której włączyli się: Gmin-
ny Żłobek w Niegowie, Przedszkole 
Publiczne w Niegowie, Szkoła Podsta-
wowa w Ludwinowie, GOK Niegowa 
oraz mieszkańcy gminy, którzy zebra-

ne nakrętki zostawiali w specjalnie 
ozdobionym przez dzieci pojemniku 
w sklepie Stokrotka w Niegowie. Pie-
niądze ze sprzedaży nakrętek rodzice 
przeznaczą na rehabilitację chłopca.

- Mikołaj wysłał do Alka swoich 
wspaniałych pomocników, aby wrę-
czyć mu piękny prezent. Największą 

ekscytację wzbudził wóz strażacki. 
Alek nie odmówił sobie wejścia do 
środka, włączenia sygnalizacji dźwię-
kowych oraz przymierzenia maski 
i kasku. Musiał zajrzeć do każdego 
schowka, ponieważ w przyszłości 
planuje zostać strażakiem. To były 
wyjątkowe chwile, a to wszystko za 

sprawą cudownych ludzi ze Stowa-
rzyszenie „TERAZ JURA”. Jesteśmy 
pod wielkim wrażeniem waszej po-
zytywnej aury. Dzięęęękuuuuujeee-
emyyyy!!! – napisała mama chłopca. 
Jego tata zapytał, dlaczego „TERAZ 
JURA” wybrało akurat jego syna?  
- Nasz wybór był bezbłędny, chłopiec 

powitał nas uśmiechem od ucha do 
ucha, a gdy pod jego dom podjechał 
słynny niegowski „Dzik”, Alek niemal 
skakał z radości. Wszystkim rodzi-
com, mieszkańcom gminy dzięku-
jemy za udział w akcji – mówi Jakub 
Lamch, prezes stowarzyszenia. (kk)

„ T E R A Z  J U R A ”  D L A  A L K A
W  n i e d z i e l n e  g r u d n i o w e  p o p o ł u d n i e  c z ł o n k o w i e  S t o w a r z y s z e n i a  „ T E R A Z  J U R A ”  w r a z 

z  d r u h a m i  O S P  N i e g o w a  o d w i e d z i l i  A l k a  K u k l ę ,  m a ł e g o  m i e s z k a ń c a  g m i n y  Ż a r k i ,  b y  p r z e k a z a ć  m u  p r e z e n t  o d  Ś w i ę t e g o  M i k o ł a j a .

Z okazji zbliżającyh się Świąt Bożego Narodzenia 

i nadchodzacego nowego roku  

składamy Państwu najserdeczniejsze życzenia  

wszelkiej pomyślności, samych sukcesów w pracy zawodowej  

i szczęścia w życiu osobistym

Zarząd i  Członkowie

STOWARZYSZENIA „TERAZ JURA”
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Jeszcze w październiku opisawszy zdarzenie 
z udziałem Wiceprzewodniczącego Rady Powia-
tu w Myszkowie, poprosiliśmy Kamila Durczoka 
o komentarz. Dziennikarz skazany został za jazdę 
pod wpływem alkoholu. 26 lipca 2019 r., będąc 
w stanie nietrzeźwości, prowadził pojazd na auto-
stradzie A1 oraz spowodował zagrożenie bezpie-
czeństwa w ruchu poprzez najechanie na słupki 
rozdzielające pasy ruchu na remontowanym od-
cinku drogi krajowej nr 1 w okolicach Piotrkowa 
Trybunalskiego. O swoim „wybryku” miał odwagę 
mówić w mediach. Także tych lokalnych. Potwier-
dził, że zdarza mu się komentować wydarzenia 
także dla małych lokalnych gazet. Niestety nie 
zdążył odnieść się do opisanej sytuacji. Zmarł.

Zadziwiająco niesprawiedliwe jest, że za 
ten sam czyn – na obie osoby publiczne nało-
żono zupełnie inne sankcje. Durczok stoczył 
się na dno – jak sam mawiał o tym w wywia-
dach. Błyskawicznie zniknął z medialnej sceny.

Na naszej scenie wygląda to zgoła inaczej. 
Janusz Romaniuk przemieszcza się pieszo lub 
rowerem, bo po zdarzeniu zatrzymano mu pra-
wo jazdy. Co się w ogóle stało, zapytaliśmy 
Prokuratora Rejonowego w Myszkowie, bo to 
ta instytucja prowadzi sprawę samorządowca.

Januszowi Romaniukowi zarzuca się, że 17 
maja 2021 r. około godziny 14.30 w Koziegło-
wach, w ruchu lądowym, kierował samochodem 
marki Toyota Auris, znajdując się w stanie nie-
trzeźwości. Miał 0,77 mg/l alkoholu w wydycha-
nym powietrzu, czyli ok. 1,62 promila alkoholu.

Tego feralnego dnia Janusz Romaniuk siedział 
w swojej Toyocie zatrzymanej na środku drogi pro-
wadzącej z Koziegłów do Koziegłówek, uniemoż-
liwiając w ten sposób przejazd innym pojazdom.

- Gdy dojechał w to miejsce kierujący Fiatem 
Ducato, poprosił go o zjechanie z drogi. Według 
jego relacji pojazd miał wyłączony silnik i J. Roma-
niuk usiłował go uruchomić. Wówczas zorientował 

się, że znajdujący się w samochodzie mężczyzna 
jest pod wpływem alkoholu i usiłował dodzwonić 
się na nr 112 z informacją o zdarzeniu. Uczynił 
to dopiero kolejny kierowca, który dojechał w to 
miejsce, a następnie zawiadomił policję o przy-
puszczalnie nietrzeźwym kierowcy Toyoty. W tym 
czasie J. Romaniuk uruchomił silnik pojazdu i „od-
blokował” drogę, zjeżdżając 1-1,5 metra w bok. 

Przesłuchany w charakterze świadka kierowca 
Fiata Ducato zachowanie Janusza Romaniuka oce-
nił jako co najmniej dziwne, ponieważ wysiadł on 
z samochodu i biegnąc, oddalił się w pobliskie 
pola, po czym po około 15-20 minutach wrócił 
na miejsce – wyjaśnia Dariusz Bereza Prokurator 
Prokuratury Okręgowej w Częstochowie, pełniący 
funkcję Prokuratora Rejonowego w Myszkowie.

Poddanie badaniom na zawartość alkoho-
lu wykazało u Janusza Romaniuka 0,77 mg/l, 
w konsekwencji czego wydano postanowie-
nie o zatrzymaniu jego prawa jazdy. Sta-
ło się to dopiero cztery dni po zdarzeniu.

- W toku postępowania zostały sprawdzone zapi-
sy monitoringów na ewentualnej trasie przejazdu 
samochodu Toyota Auris dla ustalenia, czy Janusz 
Romaniuk faktycznie kierował samochodem, któ-
re jednak z uwagi na jakość zapisu nie pozwoliły 
na ustalenie tej okoliczności. Aktualnie postępo-
wanie znajduje się w fazie końcowej, a do wyko-
nania pozostaje jedynie przeprowadzenie badań 
sądowo-psychiatrycznych podejrzanego i po za-
łączeniu opinii biegłych, zostanie sporządzona 
decyzja końcowa w sprawie – dodaje D. Bereza.

Janusz Romaniuk jest cenionym za swą wiedzę 
samorządowcem. Inni politycy raczej wypowia-
dają się o nim z uznaniem. W wyborach samo-
rządowych w 2018 roku zdobył najwyższy w hi-
storii Rady Powiatu w Myszkowie wynik. Dzięki 
tym głosom Prawo i Sprawiedliwość, bo z ich 
listy startował, zyskało więcej radnych i może 
w powiecie rządzić. Romaniuk wybrany został 
wiceprzewodniczącym, zasiada za stołem prezy-
dialnym. Ponadto jest opiekunem Młodzieżowej 
Rady Powiatu. Doradza Wojewodzie Śląskiemu. 
Była mowa o tym, że w kolejnych wyborach sa-
morządowych walczyć ma o funkcję burmistrza 
Myszkowa. Nie powalczy. To drugi raz, gdy Ja-
nusz Romaniuk złapany został za jazdę po pi-
janemu. Mężczyzna ma ewidentny problem 
z alkoholem, na który nikt w porę nie zareagował.

Teraz przy stole prezydialnym Rady Powia-
tu w Myszkowie tylko Zdzisława Polak nie ma 
żadnych zarzutów i tylko wobec niej nie to-
czy się żadne postępowanie karne. To jak 
to jest z tym prawem i sprawiedliwością?

Katarzyna Kieras, foto: PiS Myszkow

G D Z I E  P R A W O  I  S P R A W I E D L I W O Ś Ć ?
Prawo w naszym kraju działa tak samo źle, jak sprawiedliwość. Taki wniosek wyciągnąć można, obserwując lokalną scenę polityczną. Od maja, kiedy to Janusz Romaniuk po raz ko-

lejny zatrzymany został za jazdę pod wypływem alkoholu, poza zabraniem mu prawa jazdy, nie stało się nic. Żarna sprawiedliwości mielą sprawę bardzo wolno. Zupełnie inaczej rzecz 
miała się w przypadku Kamila Durczoka, gdzie wszystko zadziałało niemal błyskawicznie. Dziennikarz stracił wszystko, a końcu życie. Nie był przedstawicielem wiodącej w kraju partii.

E K O Ś W I Ę T A  W  T W O I M  D O M U
Okres Bożego Narodzenia to czas prezentów, 

ozdób i wielkich zakupów spożywczych. Nieste-
ty, tak jak wiele rzeczy w XXI wieku, znaczna część 
upominków czy dekoracji to produkty masowe. Czę-
sto są one wykonane z plastiku, który rokrocznie 
w milionach ton zalewa cały świat, zagrażając śro-
dowisku. Dokonując świadomych wyborów, możemy 
jednak ograniczyć jego produkcję i pomóc naturze. 

Mało kto wyobraża sobie święta bez prezentów. Znaj-
dowane pod choinką upominki cieszą zarówno najmłod-
szych, jak i nieco starsze osoby. Jednak nie zawsze są 
niezbędne. Kolejne, plastikowe klocki? Samochód zasi-
lany bateriami, które zawierają metale ciężkie? Elektro-
niczny gadżet, który popsuje się w ciągu kliku miesięcy? 
To scenariusz, który powtarza się co rok w wielu domach. 

– W przedświątecznej gorączce często zapominamy 
się, kupując wiele rzeczy, które nie są nam potrzebne. 
Wiele z nich już po krótkim czasie trafia do śmietni-
ków, nie zawsze też do odpowiednich pojemników, 
dzięki którym proces segregacji i recyklingu może 
być efektywny. Dobrym pomysłem jest kupowanie 
trwalszych produktów, które posłużą znacznie dłu-
żej niż ich plastikowe odpowiedniki. Alternatywą 
dla miłośników rzemiosła jest z kolei samodzielne 
wykonanie prezentów, wykorzystując już posiada-
ne przedmioty w duchu upcyklingu – mówi Kazi-
mierz Pietras, dyrektor składowiska Amest Otwock, 
współtwórca Akademii Ekologicznej Amest Otwock. 

Pakunki z troską o środowisko

Warto też zastanowić się nad tym, jak zapaku-
jemy upominki dla najbliższych. Dobrym rozwią-

zaniem jest papier ekologiczny, który pochodzi 
z recyklingu. Należy bowiem pamiętać, że część opa-
kowań oferowanych w sklepach powlekanych jest 
folią, przez co później ich przetworzenie nie jest 
możliwe. A tworzywa sztuczne to prawdziwa plaga. 

Według danych udostępnianych przez portal Statista, 
w 2020 roku na świecie wytworzono 367 milionów 
ton plastiku. Pomimo że z powodu pandemii COVID-19 
odnotowano spadek o milion ton (r/r), to nadal ilość 
ta jest ogromna i w czasie sprzed koronawirusa wzra-
stała bardzo dynamicznie. Tylko w latach 2008-2019 
roczna produkcja tworzyw sztucznych wzrosła z 245 

do 368 milionów ton, czyli aż o ponad 50 procent. 

Ekologiczne drzewko 

Tak jak wielu nie wyobraża sobie świąt bez pre-
zentów, tak również nieodzownym elementem 
Bożego Narodzenia jest choinka. Świerk czy jod-
ła? Duża czy mała? Część osób staje też przed 
innym dylematem – sztuczna czy prawdziwa? 

– ¬Niektórzy decydują się na choinkę sztuczną, 
błędnie zakładając, że jest to rozwiązanie bardziej 
ekologiczne. Taka ozdoba choć służy przez lata, to jej 
stworzenie wymaga dużych nakładów energii. Dodat-

kowo, późniejszy odzysk surowców nie jest możliwy. 
Dlatego znacznie przyjaźniejszym środowisku wy-
borem jest zakup prawdziwych drzewek, które upra-
wiane są w specjalnych szkółkach, a później mogą 
posłużyć za biomasę. W ten sposób choinka staje się 
surowcem energetycznym – zauważa Kazimierz Pietras. 

Ciekawym i coraz popularniejszym rozwiąza-
niem jest natomiast wynajem choinek. Po okresie 
świątecznym roślina trafia z powrotem do lasów 
bądź szkółek, produkując tak ważny dla życia tlen. 

Świąteczny stół w duchu zero waste

Świąteczny bigos, różnego rodzaje ryby, sałat-
ki i mięsiwa. Bożonarodzeniowe stoły w wielu do-
mach wprost uginają się od frykasów przygotowy-
wanych w olbrzymich ilościach. Niestety często 
takich, których nie sposób spożytkować. Wówczas 
jedzenie trafia do śmietników, zamiast do żołąd-
ków domowników. Dlatego przed zakupami warto 
sporządzić szczegółową listę zakupów, dzięki któ-
rej będzie można uniknąć wyrzucania żywności. 

M a r n o w a n i e  j e d z e n i a  t o 
w Polsce bowiem olbrzymi problem. Według sza-
cunków zespołów badawczych Instytutu Ochrony 
Środowiska-Państwowego Instytutu Badawczego (IOŚ-
-PIB) i Szkoły Głównej Gospodarstwa Wiejskiego, za-
angażowanych w realizację projektu PROM, rocznie 
w naszym kraju marnuje się niemal 5 mln ton żywności. 

 

Dominika Bruździak

Biuro Prasowe Amest sp. z o.o.
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Wspaniała książka. Powinna być obowiązkową lekturą dla każdego, kto jest zainteresowany 
tym, gdzie była Europa – i dokąd zmierza.

„Daily Telegraph”

A l e x a n d r a  R i c h i e

Alexandra Richie z dużą dozą erudycji, ale i lekkości prowadzi czytelnika przez zawiłe meandry historii Berlina. Choć monumentalnych rozmiarów, ale napisana lekko 
i przystępnie, książka Richie to nie tylko historia w wymiarze lokalnym – to historia Niemiec, ale i całej Europy widzianej przez pryzmat tego niezwykłego miasta.

ALEXANDRA RICHIE – historyczka specjalizująca się w Niemczech, Europie Środkowo-Wschodniej oraz problematyce obronności i bezpieczeństwa. Pracę doktorską napisała Uniwersytecie Oksfordzkim, gdzie wykładała 
później historię i filozofię polityczną. Jest autorką książek „Berlin. Metropolia Fausta” (t. 1, W.A.B.) która znalazła się w pierwszej dziesiątce najlepszych książek roku według amerykańskiego „Publishers Weekly”, 
oraz „Warszawa 1944”, która zdobyła nagrodę Newsweeka im. Teresy Torańskiej najlepszą książkę non-fiction 2014 oraz Nagrodę im. Kazimierza Moczarskiego najlepszą książkę historyczną 2015. Wykłada historię 
i stosunki międzynarodowe w Collegium Civitas.

JAK ROZMAWIAĆ Z NASTOLATKAMI O ZDROWIU PSYCHICZNYM? UNICEF PODPOWIADA

„ B e r l i n .  M e t r o p o l i a  F a u s t a ”
To m  I                 To m  I I

Berlin – zwany miastem niemieckiego przezna-
czenia – od wieków był w centrum najważniejszych 
wydarzeń nie tylko Niemiec, lecz także współczes-
nej Europy. Alexandra Richie, autorka bestsellero-
wej „Warszawy 1944”, z wielkim szacunkiem do 
ludzi i miasta przedstawia niezwykłą historie Berli-
na, którego pasjonujące, często bolesne dzieje wy-
zierają z każdego zaułka tego tajemniczego miasta.

Berlin XX wieku to jedna z najbardziej dotknię-
tych przez historię stolic świata. Podobnie jak 
Faust ma dwie dusze w jednym ciele, tak i Berlin 
jest jednocześnie okropny i zachwycający. To me-
tropolia, której dzieje są tak pełne sprzeczności 
i tragiczne, jak tragiczne były dzieje ubiegłego 
wieku. Nie bez powodu nadaje jej się wszelkie 
możliwe określenia, poczynając od „symbolu 

niemieckiego losu” „miasto XXI wieku”. Przede 

wszystkim jednak Berlin jest miejscem, w którym 

ani teraz, ani dawniej nie da się i nie dało uciec 

od historii.

Drugi tom monumentalnego dzieła „Berlin. Me-

tropolia Fausta” koncentruje się burzliwych losach 

Berlina w okresie przewrotów XX wieku: od deka-

denckiej stolicy Republiki Weimarskiej, przez po-

nurą stolicę terroru, czyli faszystowską metropolię 

Hitlera i Goebbelsa, upadek muru berlińskiego – 

bodaj najbardziej uosabiający koniec zimnej woj-

ny obraz – który rozpoczyna nową erę w dziejach 

połączonej ponownie latach zimnej wojny stolicy 

zjednoczonych Niemiec.

Nikt nie powinien radzić sobie sam z wyzwaniami 
zdrowia psychicznego. Niestety zbyt wiele dzieci jest 
pozostawionych samym sobie, zwłaszcza w okre-
sie nastoletnim. Możesz to zmienić. Nie wiesz jak? 
UNICEF podpowiada, jak rodzice mogą wesprzeć swo-
je dzieci.

Nastolatkowie stanowią ok. 16% światowej popu-
lacji (1,2 mld osób). Okres dojrzewania, który przeży-
wają to czas, w którym zachodzi bardzo wiele zmian, 
m.in. biologicznych, społecznych i psychologicznych. 
Jest to trudny moment zarówno dla dzieci, jak i ro-
dziców.

UNICEF przygotował kilka podpowiedzi dla rodziców 
i opiekunów nastolatków, które mogą pomóc w roz-
mowach na temat zdrowia psychicznego. Organizacja 
podzieliła dzieci na dwie grupy wiekowe (11-13 lat 
i 14-18), przybliżając ich etap rozwoju oraz wyzwania, 
z jakimi się mierzą. UNICEF podpowiada, jak rozpocząć 
rozmowę z nastolatkiem, jak ją poprowadzić oraz cze-
go unikać.

Dzieci w wieku 11-13 lat

Gdy dziecko wchodzi w okres dojrzewania, jest 
w stanie wyrazić swoje uczucia i dokonywać wybo-
rów dotyczących przyjaciół czy aktywności pozalek-
cyjnych. Z tą niezależnością wiąże się większe sku-
pienie na własnej osobie, zainteresowaniach i zna-
jomych. Dzieci w tym wieku przechodzą wiele zmian 
fizycznych, takich jak rozpoczęcie miesiączkowania 
u dziewcząt czy mutacja głosu u chłopców. Niektóre 
dzieci mogą odczuwać niepokój w związku z tymi 
zmianami. 

Dojrzewanie fizyczne w połączeniu z obawami o wy-
gląd i rosnącym znaczeniem grupy rówieśniczej, mogą 
wpłynąć na samopoczucie i stan emocjonalny dziecka. 
Dzieci w tym wieku mogą doświadczać wahania na-
strojów, problemów z odżywianiem czy przeciążenia 
nauką. Mogą także czuć smutek i niepokój, które nie-
jednokrotnie prowadzą do braku pewności siebie czy 
niskiej samooceny. To może być trudny etap rozwoju. 
Świadomość, że dziecko może porozmawiać z rodzi-
cem o swoich zmartwieniach lub problemach, ma 
ogromne znaczenie.

Jak rozpocząć i prowadzić rozmowę?

Znajdź czas i miejsce na rozmowę z dzieckiem, bez 
presji i oczekiwań. Rozważ, czy nie rozpocząć rozmo-
wy podczas prac domowych, gotowania lub wspólnej 
podróży. Niech toczy się ona naturalnie i będzie dia-
logiem, a nie tylko jednostronnym wypytywanie dzie-
cka. Weź też pod uwagę nastrój młodego człowieka 
- jeśli ma zły dzień lub jest zajęte, wybierz inną porę.

Jeśli zauważysz zmiany w nastroju lub zachowaniu 
dziecka, delikatnie daj mu znać i zapytaj, czy chcia-
łoby o tym porozmawiać. Komunikacja z dzieckiem 
powinna być otwarta i szczera. Słuchaj tego, co mówi 
dziecko i zachęcaj je do wyrażenia swojej opinii. Za-
chęć je do otwartości i zapewnij, że jesteś przy nim. 
Zapytaj dziecka, co jego zdaniem należy zrobić i zmie-
nić. Jeśli dziecko nie ma pomysłu, to zaproponuj, że 

przejdziecie przez to razem i wypracujecie rozwiąza-
nie. Wspieraj dziecko w tym, co pozwala mu czuć się 
lepiej.

Czego nie robić?

• Nie mów dziecku, co powinno zrobić. Zamiast tego 
zapytaj, jak możesz mu pomóc. 

• Nie ignoruj i nie umniejszaj emocji dziecka. 

• Nie kłóć się. Jeśli dojdzie do kłótni, spróbuj jak 
najszybciej rozwiązać konflikt, przeproś i zacznij roz-
mowę od nowa. 

• Nie obwiniaj innych (szkoły, nauczycieli, przyjaciół) 
– to nie rozwiązuje problemu. 

• Nie porównuj. Unikaj mówienia np. „inne dzieci nie 
mają takich problemów”.

Pamiętaj, że cierpliwość i konsekwencja są kluczowe 
dla porozumienia. W tym wieku dziecko może okazy-
wać rodzicom mniej uczuć i czasami wydawać się nie-
grzeczne lub porywcze. Chce być bardziej niezależne 
i mieć większą kontrolę, dlatego istnieje możliwość, 
że w rozmowach napotkasz opór. Pamiętaj, że to może 
zająć trochę czasu, ale zawsze staraj się jasno powie-
dzieć, że je kochasz i zależy Ci tylko na jego szczęściu 
i dobrym samopoczuciu.

Nastolatki od 14. do 18. roku życia 

W tym okresie nastolatki powoli wchodzą w doro-
słość. Rozwijają własną osobowość i szukają większej 
niezależności oraz odpowiedzialności. Coraz częściej 
wchodzą w interakcje z innymi za pośrednictwem 
mediów społecznościowych i telefonów komórko-
wych. W rezultacie mogą spędzać mniej czasu z ro-
dziną, a więcej z przyjaciółmi. To także czas zmian 

fizycznych, zarówno dla dziewcząt, jak i chłopców, 
które mogą prowadzić do niepokoju związanego np. 
z wagą. Dzieci w tym wieku mogą przejawiać proble-
my z odżywianiem, odczuwać niepokój, mieć wahania 
nastrojów, a nawet stany depresyjne, co prowadzi do 
obniżenia samooceny lub innych, poważniejszych 
problemów.

Zły stan zdrowia psychicznego w okresie dojrzewa-
nia może iść w parze z innymi zagrożeniami i zacho-
waniami ryzykownymi, w tym używaniem alkoholu 
lub narkotyków, narastającą agresją, a także niebez-
piecznymi zachowaniami seksualnymi. Ponieważ 
wiele zachowań zdrowotnych przenosi się z okresu 
dojrzewania do wieku dorosłego, bardzo ważne jest 
wspieranie nastolatków w kształtowaniu zdrowych 
nawyków. Ważne jest, aby dziecko odczuło, że zawsze 
możesz mu pomóc w trudnych chwilach. Okaż miłość, 
zrozumienie i wsparcie.

Jak rozpocząć i prowadzić rozmowę? 

Spróbuj stworzyć okazję do rozmowy, np. przez 
wspólne gotowanie. Zapytaj dziecko, jak minął mu 
dzień. Zadawaj otwarte pytania, aby zrozumieć, jak 
się czuje, np. „Czy możesz wyjaśnić, co masz na my-
śli, mówiąc…?” lub „Jak myślisz, że byś się czuł, gdy-
by…?”. Zapytaj o jego opinię, a nawet podziel się swo-
ją, aby lepiej się zrozumieć.

Jeśli obawiasz się, że samookaleczanie się może sta-
nowić problem nastolatka, to delikatnie podnieś ten 
temat i spróbuj dowiedzieć się, czy dziecko kiedykol-
wiek o tym myślało. Warto zacząć od ogólnego pyta-
nia, np.: „Niektórzy ludzie w twoim wieku krzywdzą 
się. Czy słyszałeś kiedyś o takich osobach od Twoich 

znajomych?”. Zapewnij dziecko, że zawsze jesteś przy 
nim mówiąc np. „Wiesz, że zawsze możesz ze mną po-
rozmawiać o wszystkim”. Dzięki temu dziecko wie, że 
może z tobą porozmawiać i że chcesz mu pomóc.

Porozmawiaj z nastolatkiem o tym, ile czasu spędza 
w internecie i jakie ma nawyki w korzystaniu z sieci. 
Zapewnij dziecko, że jeśli ma kłopoty lub popełniło 
błąd - jesteś przy nim i możesz mu pomóc bez wzglę-
du na wszystko. Otwarcie mów o swoich uczuciach. 
Pokazanie dziecku, jak radzisz sobie ze stresem, może 
być dla niego przykładem. Opowiedz też, jak radziłeś 
sobie z problemami, gdy byłeś w jego wieku.

Czego nie robić?

• Nie mów dziecku, co ma robić. Zapytaj, co Ty mo-
żesz zrobić, aby mu pomóc i współpracujcie, aby zna-
leźć rozwiązania.

• Nie rozmawiaj z dzieckiem, kiedy jesteś zły. 
Odejdź, weź oddech i uspokój się – możesz kontynu-
ować rozmowę później.

• Nie siłuj się. Zamiast się kłócić - spróbuj wczuć się 
w jego emocje, zrozumieć je.

Trudne doświadczenia nastolatków są elementem 
na drodze do stawania się niezależnymi osobami 
dorosłymi. Pomaganie dzieciom w utrzymaniu wię-
zi ze szkołą, rodziną i przyjaciółmi zapobiega wielu 
destrukcyjnym zachowaniom, takim jak zażywanie 
narkotyków czy przemoc. Poświęć czas na znalezie-
nie sposobów wspierania dziecka. Nie zawsze będzie 
to łatwe i może wymagać cierpliwości. Jeśli jednak 
czujesz, że Twoje wsparcie jest niewystarczające lub 
potrzebujesz pomocy, udaj się do specjalisty. 

W Polsce specjalistycznej pomocy psychologicznej 
i psychiatrycznej potrzebuje aż 630 tys. dzieci. Nie-
stety większość z nich latami pozostaje bez odpo-
wiedniego wsparcia. UNICEF Polska apeluje o popra-
wę dostępności do usług w zakresie zdrowia psychicz-
nego dzieci i młodzieży w naszym kraju. Każdy może 
podpisać się pod apelem za pośrednictwem strony: 
unicef.pl/apel-zdrowie-psychiczne.

Źródło: UNICEF

O UNICEF
UNICEF od 75 lat ratuje życie dzieci, broni ich praw 

i pomaga im wykorzystać potencjał, jaki posiadają. Ni-
gdy się nie poddajemy!

Pracujemy w najtrudniejszych miejscach świecie, aby 
dotrzeć do najbardziej pokrzywdzonych dzieci. W ponad 
190 krajach i terytoriach pracujemy #dlakazdegodzie-
cka, aby budować lepszy świat dla wszystkich. Przed, 
w trakcie i kryzysach humanitarnych jesteśmy miejscu 
niosąc ratującą życie pomoc i nadzieję dzieciom i ich ro-
dzinom. Realizujemy nie tylko działania pomocowe, ale 
także edukacyjne. Wierzymy, edukacja to jedna z naj-
bardziej skutecznych form zmieniania świata. W Polsce 
pracujemy ze szkołami i samorządami, aby prawa dzie-
cka były zawsze przestrzegane, a głos młodych ludzi sły-
szany i respektowany. Jesteśmy apolityczni i bezstronni, 
ale nigdy nie pozostajemy obojętni, gdy chodzi o obro-
nę praw dzieci i zabezpieczenie ich życia i przyszłości. 
Więcej informacji unicef.pl. 
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O  S Z K O D L I W O Ś C I  A Z B E S T U

K O M U N I K A T Y
W celu przeciwdziałania rozprzestrzenianiu się 
koronawirusa w trosce o wspólne bezpieczeń-
stwo, informujemy, że Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Katowicach do odwołania pracuje zdalnie.

W związku z tym uprzejmie prosimy o kontakt 
z pracownikami Funduszu wyłącznie drogą mai-
lową i pocztą tradycyjną.

Korespondencję elektroniczną prosimy kiero-

wać na następujące adresy:

• biuro@wfosigw.katowice.pl 

• czystepowietrze@wfosigw.katowice.pl 

• doradztwo@wfosigw.katowice.pl

lub pośrednictwem EPUAP (/wfosigw/Skrytka-
ESP, lub pomocą serwisu OBYWATEL.GOV.PL)

W wyjątkowych sytuacjach prosimy o kontakt  
z następującymi numerami telefonów:

Informacja ogólna: 32 60 32 200

Zespół Ochrony Przyrody, Edukacji Ekologicz-
nej i Profilaktyki Zdrowotnej: 32 60 32 374

Zespół Analiz, Zabezpieczeń i Windykacji: 32 
60 32 233

Z e s p ó ł  K o n t r o l i  i  U m o r z e ń :  
32 60 32 237

Z e s p ó ł  O c h r o n y  A t m o s f e r y :  
32 60 32 222

Z e s p ó ł  G o s p o d a r k i  W o d n e j  
i  O c h r o n y  P o w i e r z c h n i  Z i e m i :  
32 60 32 341

Zespół Wdrażania i Koordynowania Projektów 
POIiŚ: 32 60 32 245

Zespół Kontroli Projektów POIiŚ: 32 60 32 380

Zespół Umów: 32 60 32 231

Zespół Doradców Energetycznych - dostępni 
są telefonami komórkowymi. 

Zespół ds. Programu CZYSTE POWIETRZE:

• w sprawach dot. przygotowania i rozpatry-
wania wniosków o dofinansowanie, przygoto-
wania umów i aneksów do umów o dofinanso-
wanie: 32 60 32 251

• w sprawach dot. rozliczenia umów o dofi-
nansowanie:  
32 60 32 256

Zespół Finansowo-Księgowy:  
32 60 32 364

Zespół Administracyjny:  
32 60 32 331

Przepraszamy wszelkie niedogodności i za-
pewniamy, dokładamy wszelkich starań, aby 
je zminimalizować.

 Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków WFOŚiGW w Katowicach 

odpowiedzialność ponosi Redakcja.

Azbest to włóknisty materiał nieorganiczny, znany też nazwą lnu kamiennego lub bawełnianego kamienia. W latach 60. minionego wieku był najpopularniejszym i śmiało moż-
na stwierdzić, że najtańszym surowcem do wyrobu materiałów budowlanych. Badania nad szkodliwością dla zdrowia azbestu były źródłem sporu między medykami i ekologami 
a producentami i robotnikami z fabryk wytwarzających produkty na jego bazie. Ostatecznie z końcem lat 90. skonstruowano zasady bezpiecznego użytkowania i usuwania azbestu.

KO N I E C  D O TA C J I 
N A  P I E C E

P r z y p o m n i e n i e :  O d  1  s t yc z n i a 
2022 r. wycofanie dotacji kotły wę-
glowe w „Czystym Powietrzu”

Przypominamy, na zakup i montaż 
kotła na węgiel – w ramach progra-
mu „Czyste Powietrze” –  będzie 
możliwy tylko do końca bieżącego 
roku. Oznacza to, że koszt będzie 
kwalifikowany warunkiem:

• złożenia wniosku o dofinanso-
wanie obejmującego swoim zakre-

sem ten koszt,
• oraz zakupu i montażu kotła na 

węgiel do 31 grudnia 2021 r. (ko-
nieczne jest wystawienie faktury 
l u b  r ó w n o w a ż n e g o  d o k u m e n t u 
księgowego z datą do 31 grudnia 
2021 r.).

Od 1 stycznia 2022 r. nie będzie 
już można składać wniosków o do-
tacje na kotły węglowe.

Azbest to włóknisty materiał nieorganiczny, 
znany też pod nazwą lnu kamiennego lub ba-
wełnianego kamienia. W latach 60. minionego 
wieku był najpopularniejszym i śmiało można 
stwierdzić, że najtańszym surowcem do wyrobu 
materiałów budowlanych. Badania nad szkodli-
wością dla zdrowia azbestu były źródłem sporu 
między medykami i ekologami a producentami 
i robotnikami z fabryk wytwarzających produk-
ty na jego bazie. Ostatecznie z końcem lat 90. 
skonstruowano zasady bezpiecznego użytko-
wania i usuwania azbestu.
- Z najlepszych gatunków azbestu robi się przę-
dzę azbestową, używaną do produkcji sznurów, 
taśm, tkanin ognioochronnych i koców gaśni-
czych, odpornych na działanie temperatury od 
250°C do 450°C. Azbest służył również do pro-
dukcji okładzin ciernych i taśm hamulcowych 
oraz materiałów hydroizolacyjnych, np. pap 
dachowych, mas i kitów. Od początku lat 60. az-
best zaczęto wykorzystywać przede wszystkim 
w budownictwie. Używano go do wytwarzania 
materiałów dekarskich i okładzinowych (w po-
staci płyt falistych i gładkich), rur wodociągo-
wych i kanalizacyjnych. Te produkty zaliczamy 
do wyrobów spoistych, w których azbest jest 
związany cementem (ich gęstość objętościowa 
wynosi ok. 1600 kg/m3). Dopóki nie zostaną 
uszkodzone, a azbest nie zacznie przedostawać 
się z nich do powietrza, nie stanowią zagroże-
nia dla zdrowia mieszkańców czy osób wyko-
nujących prace remontowe. Dużo groźniejsze 
są wyroby miękkie (o gęstości objętościowej 
mniejszej niż 1000 kg/m3), w których jest dużo 
azbestu, a mało substancji wiążących. Daw-
niej używano ich do ocieplania rur i bojlerów, 
zabezpieczania akustycznego i przeciwognio-
wego. Dziś ich stosowanie jest już zabronione. 
Możemy jednak zetknąć się z tymi materiałami 
w czasie prac rozbiórkowych - ich odpady są 
bardzo niebezpieczne – wyjaśniają pracownicy 
szczecińskiego magistratu.
Dlaczego azbest jest niebezpieczny? Jego 
włókna są cieńsze niż ludzki włos, wciągnięcie 
ich wraz z wdychanym powietrzem do płuc, 
będzie skutkowało ich pozostaniem w naszym 
organizmie. Pył azbestowy zanieczyszcza płuca, 
uszkadza je mechanicznie – drobinki azbestu 
drażnią śluzówkę, co powoduje zwłóknienie 

tkanki. Ostatecznie azbest może być powodem 
choroby zwanej azbestozą, a także nowotworu. 
Organizm nie potrafi go wydalić ze względu na 
dużą odporność chemiczną włókien. Proces 
chorobowy azbestozy jest długi – wynosi śred-
nio 20 lat (od chwili zetknięcia z materiałem). 
Choroba objawia się napadami kaszlu i astmą.
- Materiały zawierające azbest muszą zostać 
usunięte na koszt właściciela budynku i zastą-
pione innymi wyrobami, niezawierającymi az-
bestu. Prace polegające na usuwaniu lub napra-
wie starych pokryć azbestowych mogą być wy-
konywane wyłącznie przez firmy posiadające 
odpowiednie wyposażenie techniczne oraz za-
trudniające odpowiednio przeszkolonych pra-
cowników. Wykonawca musi posiadać zezwo-
lenie na prowadzenie działalności, w wyniku 
której powstają niebezpieczne odpady. Prace 
należy prowadzić w taki sposób, by w możliwie 
największym stopniu ograniczyć uwalnianie się 
azbestu. Pomoże w tym nawilżanie wyrobów 
azbestowych wodą (lepiej stosować specjalne 
środki „unieszkodliwiające” azbest podczas 
jego usuwania, wnikające w głąb materiału, 
impregnujące i wiążące włókna, a tym samym 
uniemożliwiające ich uwalnianie). Tam, gdzie 
jest to możliwe, powinno się demontować całe 
wyroby (płyty, rury), starając się ich przy tym 
nie uszkodzić. Miejsce, w którym prowadzi się 
prace polegające na naprawie lub usuwaniu 
azbestu, należy odizolować od otoczenia spe-
cjalnymi osłonami. Powinny również znaleźć się 
tam tablice ostrzegawcze o treści: „Uwaga! Za-
grożenie azbestem”, „Osobom nieupoważnio-
nym wstęp wzbroniony”. Wszystkie zdemon-
towane wyroby muszą być składowane w opa-
kowaniach z folii polietylenowej (grubszej niż 
0,2 mm), w pomieszczeniach zabezpieczonych 
przed dostępem osób niepowołanych. Po za-
kończeniu prac polegających na usunięciu az-
bestu (o łącznej powierzchni nieprzekraczającej 
500 m2) ich wykonawca ma obowiązek złożyć 
właścicielowi budynku pisemne oświadczenie, 
że przeprowadził prace z zachowaniem właś-
ciwych przepisów technicznych i sanitarnych 
oraz oczyścił cały teren z azbestu. Oświadcze-
nie takie musimy przechowywać przez co naj-
mniej 5 lat – wyjaśniają urzędnicy.
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Go-

spodarki Wodnej w Katowicach ogłosił nabór 
wniosków na unieszkodliwianie odpadów za-
wierających azbest.WFOŚiGW W KATOWICACH 
ogłasza nabór wniosków na przedsięwzięcia 
w zakresie demontażu, zbierania, transportu 
oraz unieszkodliwiania odpadów zawierających 
azbest na obszarach dotkniętych klęską żywio-
łową lub dotkniętych zdarzeniami noszącymi 
znamiona klęski żywiołowej przy udziale środ-
ków z Narodowego Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej w ramach Programu 
Priorytetowego:
„Ogólnopolski program finansowania usuwania 
wyrobów zawierających azbest” związanych 
z realizacją gminnych programów usuwania 
azbestu i wyrobów zawierających azbest.
a. Beneficjenci: Gminy, działające na rzecz właś-
cicieli lub posiadaczy obiektów budowlanych, 
na terenie których przeprowadzona została in-
wentaryzacja wyrobów zawierających azbest, 
znajdujące się w wykazie Gmin województwa 
śląskiego, na terenie których doszło w 2021 
roku do wystąpienia klęski żywiołowej lub zda-
rzenia noszącego znamiona klęski żywiołowej, 
potwierdzonym przez Wojewodę Śląskiego.
b. Termin składania wniosków: do 23.12.2021 

roku. Wnioski, które wpłyną po tym terminie 
nie będą rozpatrywane.
c. Koszty kwalifikowane - koszty niezbędne do 
osiągnięcia efektu ekologicznego obejmują wy-
łącznie koszty demontażu, zbierania, transportu 
i unieszkodliwiana materiałów zawierających 
azbest.
d. Forma dofinansowania: dotacja
e. Wysokość dofinansowania - do 100% kosz-
tów kwalifikowanych udostępnionych ze środ-
ków NFOŚiGW.
Kwota dofinansowania nie może przekroczyć 
iloczynu 700 zł i sumy całkowitego efektu eko-
logicznego, wyrażonego w Mg unieszkodliwio-
nych odpadów zawierających azbest.
f. Pomoc publiczna:
a) w przypadku, gdy dofinansowanie stanowi 
pomoc publiczną, jest ono udzielane zgodnie 
z regulacjami dotyczącymi pomocy publicznej;
b) w przypadku dofinansowania przekazywa-
nego za pośrednictwem jednostki samorządu 
terytorialnego, zasady pomocy publicznej sto-
sowane są w odniesieniu do ostatecznych od-
biorców korzyści (podmiotem udzielającym po-
mocy ostatecznemu odbiorcy, zobowiązanym 

do zapewnienia zgodności pomocy publicznej 
z zasadami jej udzielania oraz realizacji innych 
obowiązków podmiotu udzielającego pomocy 
jest w takiej sytuacji dotowana jednostka sa-
morządu terytorialnego).
g. Spełnienie kryterium legalności
Zadanie będące przedmiotem wniosku o dofi-
nansowanie winno być zrealizowane zgodnie 
z rozporządzeniem Ministra Gospodarki, Pracy 
i Polityki Społecznej z dnia 2 kwietnia 2004 r., 
w sprawie sposobów i warunków bezpieczne-
go użytkowania i usuwania wyrobów zawie-
rających azbest (Dz.U. 2004 nr 71 poz. 649) 
i rozporządzeniem Ministra Gospodarki z dnia 5 
sierpnia 2010 r., zmieniającym rozporządzenie 
w sprawie sposobów i warunków bezpieczne-
go użytkowania i usuwania wyrobów zawiera-
jących azbest (Dz.U. 2010 nr 162 poz. 1089).
h. Wnioski wraz z załącznikami należy sporzą-
dzić na obowiązujących formularzach dostęp-
nych na stronie internetowej Funduszu. Do 
wniosku dodatkowo należy załączyć Protokół 
szacowania szkód.
Wypełniony wniosek wraz z wymaganymi 
załącznikami należy złożyć w jeden z dwóch 
sposobów:
a) w wersji papierowej do biura Wojewódzkie-
go Funduszu z załączoną wersją elektroniczną 
wniosku zapisaną w formie pliku PDF oraz 
dodatkowo Zestawienie właścicieli obiektów 
w formacie XLS na nośniku danych (np. pamięć 
USB, płyta CD) lub
b) poprzez ePUAP (z konta Wnioskodawcy) na 
skrytkę Wojewódzkiego Funduszu – z podpisa-
mi elektronicznymi.
i. Wnioski rozpatrywane będą w oparciu Pro-
gram priorytetowy Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej pod 
nazwą „Ogólnopolski program finansowania 
usuwania wyrobów zawierających azbest”, 
a kwestii nieobjętej niniejszym programem 
w oparciu o „Zasady udzielania dofinansowania 
ze środków WFOŚiGW w Katowicach”.
Kontakt z Zespołem Gospodarki Wodnej 
i Ochrony Powierzchni Ziemi: tel. 32 60 32 341, 
32 60 32 241.
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adres: ul. Plebiscytowa 19, 40-035 Katowice
Kancelaria / Centrala telefoniczna - tel. 32 60 32 200, fax: 32 60 32 201 
e-mail: biuro@wfosigw.katowice.pl
Kancelaria (biuro podawcze) czynne w godzinach 7.30 - 15.30

Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

Od listopada o dotacje do NFOŚiGW 
mogą występować firmy i instytucje

Samochody zeroemisyjne (elektrycz-
ne i wodorowe) z państwowymi do-
płatami mogą teraz kupować również 
przedsiębiorcy i instytucje publiczne. 
W ramach programu „Mój elektryk” 
Narodowy Fundusz Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej rozpoczął 
22 listopada nabór wniosków o dofi-
nansowanie zakupu „elektryków” od 
podmiotów innych niż osoby fizyczne. 
Tym samym uruchomiony został trzeci 
i ostatni komponent projektu wspiera-
jącego rozwój elektromobilności w Pol-
sce – po wcześniejszym zapewnieniu 
dotacji dla indywidualnych nabywców 
„elektryków” oraz włączeniu do pro-
gramu banków i firm leasingowych za-
interesowanych dystrybucją dopłat do 
leasingu pojazdów zeroemisyjnych.

Przedsiębiorstwa i podmioty instytu-
cjonalne mogą ubiegać się  o bezzwrot-
ne dotacje do zakupu samochodów 
elektrycznych i napędzanych wodorem 
(kategorii M1, N1 oraz L1e-L7e) od 22 
listopada 2021 r.  do 30 września 2025 
r., o ile wcześniej nie wyczerpie się bu-
dżet programu „Mój elektryk”. 

Do występowania o dopłaty upraw-
nione są: firmy, jednostki sektora finan-
sów publicznych, instytuty badawcze, 
stowarzyszenia, fundacje, spółdziel-
nie, rolnicy indywidualni oraz kościoły 
i inne związki wyznaniowe. 

Wsparciem finansowym może być 
objęty zakup zarówno samochodów 
osobowych, jak i dostawczych o zeroe-
misyjnym napędzie (elektrycznych lub 
wodorowych). Dla osobowych „elektry-
ków” firmowych przewidziano dotację 
w wysokości 18 750 zł lub nawet 27 
000 zł, jeśli deklarowany roczny prze-
bieg pojazdu wyniesie co najmniej 15 
tys. km. W przypadku samochodów do-
stawczych dotacja jest jeszcze wyższa, 
w zależności od przebiegu rocznego  
–  do 50 tys. zł lub do 70 tys. zł, mak-
symalnie do 20 proc. lub do 30 proc. 
kosztów kwalifikowanych kupna sa-
mochodu. Narodowy Fundusz oferuje 
również wsparcie w wysokości do 4 
tys. zł (nie więcej niż 30 proc kosztów 

kwalifikowalnych) dla elektrycznych 
pojazdów dwu- trój- i czterokołowych 
stosowanych do celów gospodarczych. 
Poza pojazdami osobowymi (kategoria 
M1) nie obowiązują limity cenowe.

– Na dotacje do pojazdów zeroemi-
syjnych przeznaczyliśmy dodatkową 
pulę pieniędzy w wysokości 200 mln 
złotych, zwiększając tym samym tego-
roczny budżet programu „Mój elektryk” 
do 700 mln złotych – podkreśla wice-
prezes Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej,  Artur 
Lorkowski.   

Uruchomienie naboru dla podmiotów 
niebędących osobami fizycznymi to 
ostatni komponent programu prioryte-
towego „Mój elektryk”, którego głów-
nym celem jest uniknięcie zanieczysz-
czeń powietrza poprzez obniżenie wy-
korzystania paliw emisyjnych w trans-
porcie – zarówno indywidualnym, jak 
i w sektorze firm.  Dotacje do zakupu 
pojazdów zeroemisyjnych udzielane 
przedsiębiorcom i instytucjom wpłyną 
bez wątpienia na rozwój ekologicznej 
komunikacji w Polsce, gdyż właśnie te 

podmioty są głównymi nabywcami po-
jazdów dla swoich flot. Około 80 proc. 
nowych aut rejestrowanych u nas to 
samochody firmowe. Upowszechnie-
nie ekologicznych aut poprawi z kolei 
jakość powietrza, skoro komunikacja, 
w tym zwłaszcza transport drogo-
wy, odpowiada w naszym kraju za 15 
proc.  emisji gazów cieplarnianych oraz 
szkodliwych związków chemicznych, 
takich jak tlenki azotu (NOx). 

Podobnie jak w przypadku osób in-
dywidualnych i rodzin, od których 
NFOŚiGW przyjmuje wnioski o dofi-
nansowanie już od ponad czterech 
miesięcy, także w odniesieniu do firm 
i instytucji w rozpoczętym dzisiaj nabo-
rze obowiązującą zasadą jest częściowa 
refundacja kosztu zakupu ekologiczne-
go auta do kwot określonych w regula-
minie programu „Mój elektryk”.

Dofinansowanie z NFOŚiGW ma formę 
refundacji, czyli dotyczy już zrealizowa-
nych zakupów samochodów elektrycz-
nych lub wodorowych. Zastosowany 
został uproszczony tryb aplikowania 
o dotację poprzez specjalny moduł Ge-

neratora Wniosków o Dofinansowanie 
(GWD) na stronie internetowej Naro-
dowego Funduszu. Dla wygody wnio-
skodawców, przygotowano również 
uproszczony schemat oceny finansowej 
i ustanawiania zabezpieczeń.   

Program „Mój elektryk” przewiduje 
możliwość dofinansowania zakupu sa-
mochodów zeroemisyjnych wykorzy-
stujących do napędu wyłącznie energię 
elektryczną akumulowaną przez podłą-
czenie do zewnętrznego źródła zasila-
nia albo wytworzoną z wodoru w zain-
stalowanych w nich ogniwach paliwo-
wych. Dotacją mogą być objęte tylko 
fabrycznie nowe pojazdy, które nie były 
przed zakupem zarejestrowane  lub zo-
stały zakupione i zarejestrowane przez 
dealera samochodowego, importera 
lub firmę leasingową, z przebiegiem 
kilometrowym nie wyższym niż 50 km.

Warto przypomnieć, że w ramach pro-
gramu priorytetowego „Mój elektryk” 
już 12 lipca br. rozpoczął się nabór dla 
osób fizycznych. Kwota dotacji dla tej 
grupy beneficjentów wynosi 18 750 
zł, a w przypadku rodzin wielodziet-

nych ¬– 27 000 zł. Cena auta nie może 
przekraczać 225 000 zł, przy czym limit 
cenowy nie dotyczy posiadaczy Karty 
Dużej Rodziny. Procedura ubiegania się 
o dotację na „elektryka” przez osoby fi-
zyczne jest również prosta i odbywa się 
przy minimum formalności. Zaintereso-
wana osoba powinna jedynie przygoto-
wać wniosek o dofinansowanie i złożyć 
go w NFOŚiGW w wersji elektronicznej 
poprzez Generator Wniosków o Dofi-
nansowanie. Aby uzyskać refundację, 
wystarczy przedstawić fakturę zakupu 
i przejść kilka prostych kroków w for-
mularzu online.  Według danych z 22 
listopada br., w generatorze wniosków 
w NFOŚiGW było 1226 wniosków na 
łączną kwotę 26 130 000 zł, w tym od 
posiadaczy Karty Dużej Rodziny (KDR) – 
290 wniosków na kwotę 7 830 000 zł.

Kolejny, ważny krok we wdrażaniu 
programu „Mój elektryk” stanowiło 
ogłoszenie przez NFOŚiGW (26 lipca 
br.) naboru na banki zainteresowane 
dystrybucją dopłat do leasingu pojaz-
dów zeroemisyjnych. Pierwszym pozy-
tywnie zweryfikowanym bankiem, który 
w imieniu NFOŚiGW ma udzielać przed-
siębiorcom dotacji do leasingu ekolo-
gicznych samochodów okazał się  Bank 
Ochrony Środowiska SA – instytucja fi-
nansowa wyspecjalizowana we wspie-
raniu przedsięwzięć proekologicznych. 
16 listopada Bank Ochrony Środowiska 
SA podpisał pierwsze umowy o współ-
pracy z pierwszymi firmami leasingowy-
mi w ramach realizacji programu „Mój 
elektryk”. Od tego dnia trzy pierwsze 
firmy leasingowe mogą przyjmować 
wnioski o dopłaty do leasingu pojazdów 
elektrycznych.

Źródło: NFOŚiGW

W powiecie myszkowskim 
zarejestrowanych jest 25 
pojazdów elektrycznych: 17 
samochodów, 6 motorowe-

rów i 2 motocykle. 

P RO G RA M  „ M ÓJ  E L E KT RY K ” W P E Ł N E J  O D S ŁO N I E

WFOŚiGW w Katowicach ogłasza 8. 
edycję konkursów „Zielona Pracownia_
Projekt’2022” oraz „Zielona Pracow-
nia’2022

Konkurs „Zielona Pracownia’2022” 
skierowany jest do organów prowadzą-
cych placówki oświatowe z terenu woje-
wództwa śląskiego, w tym nagrodzonych 
w konkursie pn. ZIELONA PRACOWNIA_
PROJEKT’2022.

Celem konkursu „Zielona Pracow-
nia’2022” jest dofinansowanie w formie 
dotacji wniosków dotyczących utworze-
nia pracowni na potrzeby nauk przyrod-
niczych, biologicznych, ekologicznych, 
geograficznych, chemiczno-fizycznych 

czy geologicznych w klasach 4-8 szkół 
podstawowych oraz w szkołach średnich. 
Dotacja będzie udzielana z uwzględnie-
niem efektów zadania i możliwości fi-
nansowych Funduszu do wysokości 80% 
kosztów kwalifikowanych z zastrzeże-
niem, że maksymalna kwota dotacji nie 
może przekroczyć 40.000 zł.

Wnioski w konkursie „Zielona Pracow-
nia’2022” składać można w terminie 
od 1 do 31 marca 2022 roku do godz. 
15.30.

Zgłoszenia w konkursie „Zielona Pra-
cownia_Projekt’2022” dokonywać moż-
na do 31 stycznia 2022 roku do godz. 
15.30.
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